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وزارت بهداشت هشدار داد

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت ضمن هشدار 
نسبت به عوارض استفاده از نمک دریا، گفت: »چندی 
است که تبلیغات گسترده و بی اساس در خصوص استفاده 
از نمک دریا توسط عده ای سودجو و مردم فریب ارائه 
می شود و مردم را تشویق به خرید و مصرف نمکی می کنند 

که قابل مصرف خوراکی نیست.«
به گزارش سپید، زهرا عبدالهی با بیان این مطلب، گفت: 
»این افراد نه تنها سلامت مردم کشور را به خطر انداخته بلکه 
موجب برگشت مشکل گواتر، تولد نوزادان با ناهنجاری های 
مادرزادی وبسیاری پیامدهای زیانبار بهداشتی خواهند بود.«

نمکدریاسرطانزاست
وی افزود: »نمک دریا نمکی است تصفیه نشده که 
دارای انواع ناخالصی ها ازجمله فلزات سنگین است که 
خطر سرطان زایی آنها به اثبات رسیده است. علاوه بر 
داشتنن ناخالصی ها، نمک دریا دارای میزان کم ید و یا 
حتی فاقد ید است که نیاز روزانه به ید را تأمین نمی کند.«
وی بیان داشت: »وجود این ناخالصی ها در نمک دریا 
می تواند منجر به بروز عوارض نامطلوب در اندام های 
گوارشی، کلیوی و کبدی شده و در مواردی ایجاد مسمومیت 
کند. حتی ممانعت در جذب آهن موجود در وعده غذایی 
و در نتیجه ابتلاء به کم خونی ناشی از کمبود آهن شود.«
وی ادامه داد: »در حال حاضر در کشور ما واحدهای 
تولید کننده نمک با تجهیز سیستم تصفیه توانسته اند با 
روش تبلور مجدد )کریستالیزاسیون مجدد( ناخالصی های 
محلول و نامحلول موجود در نمک را حذف کنند و نمکی 
کاملًا بهداشتی تحت نام »نمک تصفیه شده« تبلور مجدد 

را تولید و عرضه کنند.«

تهدیدسلامت۱.۵میلیاردانسانباکمبودید
وی با اشاره به اینکه اختلالات ناشی از کمبود ید زندگی 
1.۵ میلیارد انسان خصوصاً ساکنان مناطقی که ید خاک آن 
ناچیز است را تهدید می کند، گفت: »بیش از ۶۵ میلیون نفر 
در جهان فقط از گواتر رنج می کشند و دو میلیون نفر هم 
دچار اختلالات ذهنی به دلیل کاهش شدید IQ هستند.«
وی افزود: »در نتیجه با کاهش توانمندی های ذهنی و 
ناتوانی در کسب مهارت های پیچیده در جوامعی که شیوع 
کمبود ید بالاست، روند توسعه کشورها به مخاطره می افتد. 
تردیدی نیست که عوارض ناشی از کمبود ید، مانع بزرگی 
در راه توسعه و تکامل مردم جهان فراهم می کند. پیامدهای 

زیانبار بهداشتی، اجتماعی و اقتصادی کمبود ید ضرورت و 
اهمیت پیشگیری از آن را بیش از پیش جلوه گر می سازد.«

بنابر اعلام روابط عمومی معاونت بهداشت وزارت 
بهداشت، وی افزود: »اهمیت پیشگیری و کنترل عوارض 
IDD در سی و نهمین اجلاس سازمان جهانی بهداشت 
در سال 198۶ مورد تاکید قرار گرفت و این سازمان حذف 
کامل اختلالات ناشی از کمبود ید را تا سال ۲۰۰۰ در 
رأس فعالیت های پیشگیری از کمبود ریزمغذی ها قرار داد.«
مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت تصریح 
کرد: »پیشگیری از کمبود ید منجر به ارتقای سطح سلامت، 
افزایش توان یادگیری، بهبود کیفیت زندگی و افزایش 
خلاقیت و تولید در میلیون ها انسانی می شود که در حال 

حاضر در مناطق کمبود ید زندگی می کنند.«
وی هشدار داد: »کمبود ید یک عامل خطر برای رشد و 
توسعه کشورها به حساب می آید؛ سقط جنین، تولد نوزاد 

مرده، ناباروری، ناهنجاری های مادرزادی، عقب ماندگی 
ذهنی، افزایش مرگ و میر نوزادان و شیرخواران، کر و لالی، 
کاهش بهره هوشی کودکان تا 13.۵ امتیاز، کاهش قدرت 
یادگیری و افت تحصیلی می تواند تحت تأثیر ناکافی بودن 
تولید هورمون های تیروئید در بدن به دلیل کمبود ید به وجود 
آید و نهایتاً روند توسعه کشور بدلیل ناتوانمندی های ذهنی 

و جسمی ناشی از کمبود ید به مخاطره افتد.«
وی گفت: »تا دو دهه قبل، ایران در بین کشورهای 
دچار کمبود شدید ید قرار داشت که با تشکیل کمیته 
کشوری مبارزه با عوارض ناشی از کمبود ید در سال 
13۶8 و اجرای بررسی سریع گواتر در کلیه استان های 
کشور، تهیه و توزیع نمک یددار در سطح جامعه، به عنوان 
استراتژی اصلی مبارزه با این اختلالات انتخاب و تلاش 

برای یددار کردن نمک های یددار آغاز شد.«
مدیترانه  کشورهای  بین  در  »ایران  افزود:  عبداللهی 

شرقی، اولین کشوری بود که اقدام به بررسی کشوری 
گواتر و تولید و توزیع نمک یددار در سطح جامعه کرد 
و به موفقیت های چشمگیری نیز در طی دهه گذشته در 
زمینه مبارزه با اختلالات ناشی از کمبود ید دست یافته و 
به عنوان کشور عاری از اختلالات ناشی از کمبود ید در 

منطقه شناخته شده است.«
وی اضافه کرد: »به دنبال اقدامات وزارت بهداشت و 
افزودن ید به نمک های خوراکی شیوع گواتر از حدود 
7۰ درصد در سال 13۶8 به ۶.۵ درصد کاهش یافته است 
که به معنی کاهش حدود 9۰ درصدی در شیوع گواتر به 

عنوان علامت بارز کمبود ید شده است.«
وی خاطر نشان کرد: »در مناطقی که آب و خاک فقیر 
از ید هستند، محصولات غذایی نیز ید کافی ندارند. لذا 
مطمئن ترین و ارزان ترین راه برای تأمین ید مورد نیاز بدن 

استفاده از نمک های یددار تصفیه شده است.«

رئیس انجمن داروسازان ایران در بیان ویژگی های وزیر پیشنهادی بهداشت 
گفت: »با توجه به روحیه تعاملی دکتر نمکی با بخش های مختلف و پرهیز 

ایشان از تصمیم گیری های فردمحور و سلیقه ای، در کنار تأکیدی که ایشان 
بر بهره برداری از ظرفیت تشکل ها و انجمن های مرتبط دارند، امیدواریم با 

رأی بالا به عنوان وزیر بهداشت انتخاب شوند.«
محمدباقر ضیا در گفت و گو با سپید اظهار داشت: »طرح تحول سلامت، 
علی رغم اینکه اهداف ارزشمند و مفیدی را برای جامعه دنبال می کرد ولی 
در طول اجرا، به دلیل عدم پیش بینی منابع مالی پایدار برای آن و عدم نظام 
بخشی به هزینه ها، دچار مشکلات و دست اندازهایی شد و فشار بسیار 

زیادی را بر بخش های مختلف ازجمله داروسازان وارد کرد.«
وی افزود: »بی شک ادامه خدمات رسانی به مردم بر اساس آن، نیازمند 
بازبینی درست و واقع گرایانه مبتنی بر اصول اقتصادی و برنامه ریزی مالی 
است.« ضیا تأکید کرد: »وضعیت نظام بهداشت و درمان در طول سال های 
اخیر، به روشنی بیانگر آن است که نیازمند رهایی از نگاه های جزیره ای 
مالی و  نظام بخشی  به سمت  از گذشته  بیش  باید  و  و تک بعدی است 

بودجه ای حرکت کند.«

رئیس انجمن داروسازان ایران ادامه داد: »دکتر نمکی به عنوان مردی که 
به مسائل بودجه ای و اقتصاد حوزه سلامت آگاهي دارد و تجربه ایشان در 
سازمان برنامه وبودجه نیز شاهدی بر این مدعا است، قطعاً می تواند کمک 

فراوانی به رفع مشکلات و گلوگاه های موجود کند.«
ضیا افزود: »با توجه به روحیه تعاملی ایشان با بخش های مختلف و 
همچنین پرهیز ایشان از تصمیم گیری های فرد محور و سلیقه ای، در کنار 
تأکیدی که ایشان بر بهره برداری از ظرفیت تشکل ها و انجمن های مرتبط 

دارند، امیدواریم با رأی بالا به عنوان وزیر بهداشت انتخاب شوند.«
رئیس انجمن داروسازان ایران تأکید کرد: »برنامه هایی که دکتر نمکی در 
روزهای اخیر منتشر کرده اند، همسو با نیازمندهای کشور در حوزه بهداشت 
و درمان است و داروسازان امیدوارند ایشان به عنوان وزیر بهداشت، بتوانند 
علاوه بر ارتقای وضعیت بهداشت و درمان کشورمان، نقش بسزایی در 
تقویت نظام دارویی کشور و رفع معضلاتی که پیش روی داروسازان قرار 

گرفته، ایفا کنند.«

حمایترئیسانجمنداروسازانایرانازوزیرپیشنهادیبهداشت

خبــر

راهانـدازیخـطتـولیـد
داروهایبیمارانصعبالعلاجدرالبرز

خط تولید دو داروی مورد نیاز بیماران سرطان، هموفیلی و ام اس 
در البرز راه اندازی شد.

این داروها که  تولید  ایسنا، خط  از  نقل  به  به گزارش سپید 
با حضور وزیر  ام اس است  بیماران سرطانی، هموفیلی و  ویژه 
صنعت، معدن و تجارت در شرکت آریوژن فارمد راه اندازی شد.

وزیر صنعت در حاشیه راه اندازی این خطوط تولید دارو اظهار 
کرد: »خوشبختانه امروز جوانان این مرزوبوم با اراده و انگیزه به 

دستاوردهای بزرگی در حوزه دانش و فناوری دست یافته اند.«
رضا رحمانی افزود: »راه اندازی این خط تولید نمونه بارزی 
تولید،  انقلاب در مسیر  پیشرفت جوانانی است ک در سایه  از 
صادرات و رفع وابستگی گام برداشته اند و در حوزه تولید داروهای 
استراتژیک نیاز کشور را تأمین می کنند.« وی بیان کرد: »البرز یکی 
از استان های برتر کشور در حوزه صنعت به ویژه صنعت دانش بنیان 
است، پیشرفت صنعت توأم با فناوری قطعاً زمینه پیشرفت و توسعه 
اقتصادی کشور را فراهم می کند که این استان در جهت تحقق این 

هدف تاکنون توانسته به موفقیت های بسیاری دست پیدا کند.«
در ادامه مدیرعامل شرکت تولیدکننده این داروها اظهار کرد: »با 
راه اندازی این خط افزایش ظرفیت تولید این دو دارو که ویژه بیماران 

صعب العلاج و سرطانی است تا پنج سال آینده تأمین می شود.«

امیر فرشچی با اشاره به اینکه با راه اندازی این خط تولید، ۵۰ 
کیلوگرم به ظرفیت سالانه تولید این دارو اضافه می شود، گفت: 
»نیاز سالانه کشور برای تأمین این دو دارو 1۵۰ کیلوگرم است 
که با افتتاح این خط تولید قطعاً می توان در آینده ای نزدیک در 
مسیر صادرات گام برداریم.« وی تأکید کرد: »این شرکت با تولید 
داروهای خاص سالانه ۲۵۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی و ۲۰ 

میلیون دلار ارزآوری دارد.«

هشـداردربـارهافـزایـش
مصرفخودسرانهقرص»زولپیدوم«

یک کارشناس اعتیاد با هشدار درباره مصرف خودسرانه داروی 
»زولپیدم«، گفت: »اکنون با بیماران متعددی روبه رو هستیم که روزی3۰ 
تا 4۰ عدد قرص زولپیدم می خورند و حتی اخیراً بیماری را بستری 

کردیم که 3۰۰ عدد قرص زولپیدم مصرف کرده بود.«

به گزارش سپید به نقل از ایرنا، هومان نارنجی ها درباره مصرف 
بیش ازحد قرص زولپیدم اظهار داشت: »مصرف 3۰۰ عدد قرص 
در یک روز بدین معنا است که فرد یکباره بیش از یک مشت قرص 
را می خورد. این بیمار عجیب می تواند به عنوان یک مورد خاص در 
تحقیقات اعتیاد مورد بررسی قرار گیرد زیرا این اقدام بیمارگونه باعث 
اعتیاد و اختلال شدید در فرد می شود.« وی ادامه داد: »زولپیدم به 
اسامی تجاری مختلف استیلنوکس در بازار به راحتی و به حتی بدون 
نسخه عرضه می شود و افراد مصرف کننده این دارو اذعان دارند که 
برای آرامش، فرار از استرس ها و خواب راحت این دارو را مصرف 
می کنند.« نارنجی ها تصریح کرد: »برخی داروهای اعتیادآور بدون رصد 
در کشور در دسترس مردم قرار دارد. سؤال اینجاست که چرا سیستم 
پاسخ دهی سریع در وزارت بهداشت به ویژه در معاونت غذا و دارو 
برای این موضوع اقدامی نمی کند.« این درمانگر اعتیاد افزود: »سازمان 
غذا و دارو باید بازار را رصد کند و در صورت مشاهده غیرعادی 
و رشد روزافزون مصرف برخی داروها، علت یابی کند. این سازمان 
باید واکنش سریع داشته باشد زیرا تبعات سوءمصرف بعداً موجب 

گرفتاری های بسیاری به مردم و سیستم پزشکی کشور می شود.«
نارنجی ها اضافه کرد: »زولپیدم باید مانند ریتالین جزو داروهای 
کنترلی قرار گیرد. اکنون ۲۰ عدد ریتالین در بازار آزاد 1۵۰ هزار 
تومان است و بیماران مبتلابه اعتیاد ریتالین به کلینیک های درمان 
اعتیاد مراجعه می کنند. « این پژوهشگر اعتیاد پیشنهاد داد: »باید در 
سازمان غذا و دارو بخشی با عنوان »داروهای کنترلی« ایجاد شود تا 
ضمن رصد بازار و بررسی میزان عرضه و تقاضای داروهای اعتیادآور 
از پیامدهای نامطلوب گسترش استفاده از برخی داروها پیشگیری 
شود.« نارنجی ها اضافه کرد: »ممکن است گاهی به دلیل ناآگاهی و 
نسنجیده عمل کردن در ورود دارو به سیستم درمان کشور، داروهایی 
ناکارآمد وارد شود اما باید با تحقیق و بررسی اگر دارویی کارایی لازم 

را ندارد از سیستم دارو و درمان حذف شود.«

تهدید سلامت مردم با تجارت نمک دریا

مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو 
گفت: »اجازه واردات در حوزه ماده اولیه  دارویی تولید 
داخلی که بتواند پاسخگوی بازار کشور باشد، نمی دهیم 
بیشتر  جدیت  با  موضوع  این  آینده  سال  برای  قطعاً  و 

دنبال خواهد شد.«
به گزارش سپید به نقل از ایفدانا، محمد عبده زاده گفت: 
»هر جایی که بتوانیم توانمندی های داخلی را به نمایش 
بگذاریم مفید است به شرطی که حضور شرکت کنندگان 
خارجی در آن پررنگ و به فرآیند مالی منتج شود که این امر 
نیز نیازمند بسترسازی مناسب در روابط بین المللی است.«
وی در ادامه افزود: »عرضه توانمندی ها در قالب برگزاری چنین نمایشگاه هایی مثبت است و برای 
اینکه این نمایشگاه ها خروجی داشته باشند باید میزان مراجعه کنندگان آن افزایش یابند.« مدیرکل امور 
دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو با بیان اینکه صنعت داروسازی در کشور صنعت وابسته ای 
است، تصریح کرد: »تولید محصول نهایی، ماده اولیه و فرمولاسیون وابسته به یکدیگر هستند که تا رسیدن 
استقلال در این حوزه فاصله زیادی داریم؛ چراکه قیمت تمام شده در کشور بالاست و تولیدکنندگان دارو 
ترجیح می دهند نیاز خود را با قیمت تمام شده پایین تر تأمین کنند.«  وی خاطرنشان کرد: »اجازه واردات 
در حوزه ماده اولیه  تولید داخلی که بتواند پاسخگوی بازار کشور باشد، نمی دهیم. قطعاً برای سال آینده 
این موضوع با جدیت بیشتر دنبال خواهد شد، اما ممنوعیت واردات ماده اولیه دارویی در صورتی اعمال 

می شود که مطمئن باشیم تولیدکننده داخلی بتواند بازار داخل را پوشش دهد.«

مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو:

اجازهوارداتمواداولیهمشابهتولیدداخلرانمیدهیم
مدیرعامل سازمان تدارکات پزشکی جمعیت هلال احمر 
گفت: »برای سرعت بخشیدن و سهولت تحویل دارو 
به مراجعه کنندگان بخش جدید به داروخانه مرکزی 

هلال احمر افزوده خواهد شد.«
 به گزارش سپید به نقل از باشگاه خبرنگاران، علی 
فرجی در خصوص معطل شدن افراد برای تحویل دارو 
در داروخانه های هلال احمر اظهار کرد: »معمولاً سه ماه 
آخر سال، مراجعه به داروخانه ها افزایش می یابد؛ به 
همین دلیل ما تعداد نیرو های کاری که تائید UAV را 
انجام می دهند، افزایش دادیم و از طرفی دیگر با بیمه ها 

صحبت کردیم تا یک باند اختصاصی برای افزایش سرعت اینترنت و ارتباط به داروخانه هلال احمر اختصاص 
دهند.« وی با اشاره به افزوده شدن بخشی جدید به داروخانه مرکزی هلال احمر گفت: »به دستور رئیس 
جمعیت هلال احمر طی یک یا دو ماه آینده، طبقه بالای داروخانه مرکزی که شرکت پخش بوده است به 
داروخانه اضافه خواهد شد و دارو های بیماران خاص، چون دارو های شیمی درمانی و ام اس را به این بخش 
انتقال خواهیم داد.« فرجی در خصوص تأسیس شعب بیشتر داروخانه های هلال احمر تصریح کرد: »در غرب 
تهران فضایی برای تأسیس داروخانه وجود دارد و ما آمادگی این را داریم که با اخذ مجوز از سازمان غذا 
و دارو شعبه غرب تهران را تأسیس کنیم.« رئیس سازمان تدارکات پزشکی درباره آخرین وضعیت تولید 
شربت ترک اعتیاد، گفت: »بررسی ها و آزمایش های شربت ترک اعتیاد )تنطور اوپیوم( صورت گرفته و نمونه 

آزمایشی این شربت تولید و به محض تایید سازمان غذا و دارو وارد مرحله تولید صنعتی خواهد شد.«

سخنگوی سازمان غذا و دارو اعلام کرد

تأسیسبخشجدیددرداروخانهمرکزیهلالاحمر


